

## FATWA KEEMPAT BELAS

### HUKUM PELAKSANAAN WASIAT WAJIBAH

#### KEPUTUSAN

Muzakarah Jawatankuasa Fatwa Kebangsaan Bagi Hal Ehwal Ugama Islam Malaysia yang bersidang kali ke-83, pada 18-24 Oktober 2008 di Kelantan telah membincangkan hukum Perlaksanaan wasiat wajibah. Muzakarah telah memutuskan bahawa:

Melaksanakan wasiat wajibah adalah harus dalam kes di mana seorang anak yang bapa atau ibunya mati terlebih dahulu daripada datuk atau neneknya atau bapa dan ibunya mati secara serentak bersama-sama datuk atau neneknya maka anak tersebut layak untuk menerima wasiat wajibah dengan mengambil bahagian faraid bapa atau ibunya pada kadar tidak melebihi  $\frac{1}{3}$  daripada harta pusaka datuk atau neneknya. Sekiranya bahagian ibu atau bapa ialah  $\frac{1}{3}$  atau kurang daripada  $\frac{1}{3}$  maka pembahagian tersebut hendaklah dilaksanakan pada kadar tersebut. Sekiranya bahagian tersebut melebihi  $\frac{1}{3}$  maka hendaklah dikurangkan pada kadar  $\frac{1}{3}$  setelah mana mengikut syarat-syarat seperti berikut:

1. Anak lelaki dan perempuan daripada anak lelaki dan anak perempuan (cucu) ke bawah adalah layak untuk menerima wasiat wajibah.
2. Hendaklah kedua ibu bapa mereka meninggal dunia terlebih dahulu daripada datuk atau nenek, atau ibu atau bapa meninggal dunia serentak dengan datuk atau nenek dalam kejadian yang sama atau berlainan.
3. Cucu lelaki atau perempuan bukan merupakan waris kepada harta pusaka datuk. Sekiranya mereka merupakan waris ke atas harta pusaka secara *fardhu* atau *ta'sib* maka mereka tidak layak untuk mendapat wasiat wajibah walaupun bahagiannya sedikit berbanding wasiat wajibah.
4. Sekiranya anak lelaki atau anak perempuan berlainan agama dengan ibu atau bapa, atau terlibat dengan pembunuhan ibu atau bapa, maka

dia tidak berhak untuk mendapat wasiat wajibah daripada harta pusaka datuk.

5. Sekiranya datuk atau nenek telah memberikan harta kepada cucu melalui hibah, wakaf, wasiat dan sebagainya dengan kadar yang sepatutnya diterima oleh anak lelaki atau anak perempuan sekiranya mereka masih hidup, maka cucu tidak lagi berhak untuk mendapat wasiat wajibah. Sekiranya pemberian tersebut adalah kurang daripada hak yang sepatutnya diterima oleh cucu daripada bahagian anak lelaki atau anak perempuan, maka hendaklah disempurnakan bahagian tersebut.
6. Anak akan mengambil bahagian faraid bapa atau ibu yang meninggal dunia terlebih dahulu daripada datuk atau nenek dan kadar tersebut hendaklah tidak melebihi kadar  $\frac{1}{3}$  daripada nilai harta pusaka. Sekiranya bahagian tersebut adalah  $\frac{1}{3}$  atau kurang daripada  $\frac{1}{3}$ , maka pembahagian tersebut hendaklah dilaksanakan pada kadar tersebut. Sekiranya bahagian tersebut melebihi  $\frac{1}{3}$  maka hendaklah dikurangkan pada kadar  $\frac{1}{3}$  melainkan setelah mendapat persetujuan ahli-ahli waris yang lain.
7. Pembahagian wasiat wajibah boleh dilaksanakan setelah didahulukan urusan berkaitan mayat, wasiat *ikhtiyariah* dan hutang piutang.
8. Pembahagian wasiat wajibah kepada cucu-cucu yang berhak adalah berdasarkan kepada prinsip faraid iaitu seorang lelaki menerima bahagian 2 orang perempuan.

## LATAR BELAKANG

Isu ini dikemukakan oleh Majlis Pengawasan Syariah Amanah Raya Berhad untuk mendapat pandangan JAKIM tentang pelaksanaan wasiat wajibah di Malaysia bagi menangani kes-kes kematian yang berlaku dan si waris terhalang daripada mendapat bahagian. Sebagai contoh ibu bapa mati meninggalkan anak, datuk dan saudara kandung. Setelah kematian datuk, anaknya tidak mendapat harta waris disebabkan terdinding oleh bapa saudara atau ibu saudara, sedangkan semasa bapanya mati, dia tidak meninggalkan sebarang harta.

Konsep wasiat wajibah dapat mengatasi isu kematian serentak yang berlaku terhadap datuk atau nenek bersama anak mereka yang masih mempunyai anak-anak (cucu) yang masih hidup. Menurut sistem pembahagian harta pusaka Islam, cucu tersebut tidak berhak mewarisi harta pusaka datuk atau nenek disebabkan mereka terdinding oleh bapa saudara atau ibu saudara. Senario ini mengundang persoalan tentang kebajikan dan masa depan cucu-cucu ini, terutama sekali sekiranya ibu bapa mereka meninggal pada usia muda dan tidak meninggalkan harta untuk diwarisi oleh anak-anak bagi meneruskan hidup.

## HUJAH DAN DALIL

Asas Pensyariatan wasiat wajibah oleh sebahagian ulama Islam didasari oleh firman Allah SWT dalam surah al-Baqarah ayat 180 yang menyebut bahawa seseorang itu hendaklah mewasiatkan hartanya kepada kedua-dua ibu bapa dan saudara mara yang hampir dengan cara yang baik sebagai satu kewajipan atas orang yang bertakwa.

Ibn Hazm al-Zahiri dalam kitab *al-Muhalla* berpendapat bahawa wajib berwasiat kepada kaum kerabat yang tidak mendapat bahagian harta pusaka. Menurut Ibn Hazm, penurunan ayat pusaka yang menerangkan hak faraid bagi waris-waris tidak *menasakhkan* kewajipan berwasiat bahkan peruntukan ayat wasiat tersebut dikhususkan bagi ahli-ahli waris yang tidak mendapat pusaka disebabkan oleh halangan-halangan tertentu. Dengan kata lain, berwasiat kepada ahli keluarga terdekat yang tidak mendapat pusaka merupakan suatu kewajipan yang perlu dilaksanakan. Dalam hal ini Ibn Hazm menegaskan bahawa kewajipan itu tidak akan gugur meskipun selepas kematian seseorang muslim dan menjadi kewajipan kepada waris atau pentadbir harta untuk menyempurnakan tanggungjawab tersebut menurut kadar yang berpatutan tanpa menimbulkan kesusahan kepada waris-waris yang ditinggalkan.<sup>59</sup>

Hukum asal bagi pelaksanaan wasiat adalah sunat dan umat Islam amat digalakkan untuk berwasiat berdasarkan kepada hadis Rasulullah SAW serta amalan para sahabat baginda. Walau bagaimanapun, sesuatu hukum boleh

---

<sup>59</sup> Ibn Hazm, *al-Muhalla*, Jld. 9, hlm. 313.

berubah dari sunat menjadi wajib setelah diputuskan oleh pemerintah demi menjaga kemaslahatan umum berdasarkan kepada kaedah fiqh:

<sup>60</sup> تصرف الإمام على الرعية منوط بالمصلحة

Maksudnya:

Tindakan (arahan) pemerintah terhadap rakyatnya adalah berdasarkan kepada kepentingan umum.

Kesimpulannya, bagi memastikan aspek kesejahteraan, kerukunan dan kepentingan masyarakat awam khususnya hubungan kekeluargaan terjamin dan terpelihara, sesuatu hukum yang pada asalnya adalah sunat boleh menjadi wajib. Atas kapasiti inilah maka pihak pemerintah di beberapa negara Islam telah menggubal peruntukan undang-undang wasiat wajibah untuk memelihara kebajikan anak-anak yatim di peringkat cucu selepas kematian ibu bapa mereka.

---

<sup>60</sup> Mohammad Bakr Ismail, *al-Qawaid al-fiqhiyyah bain al-'asalah wa al-taujih*, 1997, hlm.111.